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      原稿赖牧师2004年5月23日
迫切需要全面研读全本圣经
今天是个多元选择的世界，教会很可能为着迁就人的 “选择” 而避免去做正面的圣经教导；一来是人们偏好世俗性的教导过于圣经，二来是教会本身也恐怕因此失去听众；在这种 “市场压力”之下你会发现到单纯从圣经来教导就显得吃力不讨好。笔者曾参加一所优秀神学院的毕业典礼，很失望的讲员除了开始的几句寒喧提到刚朗读的经文之外，接下去引述的都与圣经教导无关的内容；话又说回来，这个现象已经在众教会中普遍起来。可见，听众的口味可以确定教会的走向，教会的走向也确定了神学院的走向，这种恶性循环不能小看。

许多年前当我预备进入全时间事奉之前，我收集了一些神学院的课程纲要，我十分惊讶的发现到神学院的毕业生是不需要把圣经全面研读一次的。当然，研读圣经一次对每个人来说所下的功夫是不同；但是，从来没有全面研读圣经一次的传道人又如何会鼓励弟兄姐妹如此努力呢？难怪“重视圣经”的教导就一代不如一代了。我向许多我所仰慕的牧者严肃的讨教过这个课题，最后我听到一个清楚的声音：“从你自己开始吧” 。是的，不要去埋怨，去行动吧！

我虽然热衷神学的探讨，但是我避免使用笼统的神学名词来作交代；我研读辅导与心理学，但是总是带领有困难的从查经中得到亮光；我投身在圣经考古的学问，但是我心知肚明证明一切是神自己向我们显露，不是人的作为。我渴望我的教导总是回到圣经，这是一条十分孤单的路线，甚至被人在大聚会上指名道姓百般戏弄、讥讽与揶揄；我于是抱着战战兢兢的心态来服侍各位，如果路线相同就请您加倍为我代求，也为在这个路线上的牧者来代求，求主叫我们持守下去。我们的教会不单是在‘信仰立场’上以白纸黑字来标榜：‘高举圣经’，我们要在教导上、传讲上、甚至在生活上常常都是思念主的话语。我深信靠主耶稣基督仍然可以有所作为，可以靠主的道在这个悖逆的时代中挽回圣徒长子的名分。

我的弟兄姐妹，若主许可你活多许多年，单单在教会的主日学、祷告会与讲台的供应就可以让你每五年对圣经全面的认识一次，甚至你可以参加全圣经的研读课程，每个星期用两个小时就可以自修完成这项进修课程。您真的要好好的考虑今生立志要把圣经研读一次。如果更多人都愿意把圣经研读一次，就更多传道人非得把圣经研读十次不可，主的国度就得以兴旺！是的，可以从“我”开始。愿主恩膏各位。
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            Excerpt from Rev. Lai’s Legacy
To Study the WHOLE Bible - A Pressing Need

In this pluralistic world, as people prefer secular teaching to Biblical teaching, more and more churches choose to eschew from teaching the Bible to slake the appetite of man to appease congregation and retain them. Under such ‘peer pressure’, teaching the Bible faithfully becomes a painstaking yet unappreciated task. Once I attended a graduation ceremony of a prominent seminary, the speech delivered that evening was disappointing as it did not make any reference to the Bible throughout, except for the opening where the Scripture passage cited was quoted just for formality. Regrettably, this type of speech is becoming increasingly common in churches nowadays. In retrospect, it is evident that the appetite of the congregation is steering the direction of the church, which in turns is steering that of the seminaries. This is a vicious cycle that those who fear God are not to ignore.    

 Many years ago, in the process of preparing for full time ministry, I collected the syllabus offered by a few prominent seminaries. I was astounded to find that studying the whole bible is not a prerequisite for these seminaries. While it is understandable that different people require different amount of effort to complete studying the whole Bible, we marvel how a pastor who himself did not complete studying the Bible could encourage his brothers and sisters to do otherwise. It is no wonder Bible teaching is becoming less emphasised from one generation to another in churches today. I was gravely burdened by this phenomenon. After having some grim discussions with a few respectable pastors, I vividly heard a voice that said, ‘No time to mourn. Begin with yourself. Do it!’ and I sprang into action. 

My direction is clear, and my stance is firm. I am equally enthusiastic in theological research as other Bible scholars, but I mindfully avoid using academic terms in my teaching in church; I read extensively on psychology and acquire profound counselling skill but I am adamant to lead the troubled to seek the illumination of the Bible; I immerse myself in Biblical archaeology and yet I maintain firmly that all discoveries are led by God alone. As I mindfully base my teaching on the Bible it soon becomes clear to me that this is a lonesome path. Nevertheless, affront, scorn and ridicule cannot deter me but only spurred me into serving you with trembling. Please uphold me and those pastors who press on in this path. ‘Bible - the ultimate authority’ is not to be a slogan for us to brag about. We shall practice what we believe, that is to teach, to preach and to live by the word of God. We know that we can still do something about the pathetic situation if we put our trust in the Lord Jesus; and it is only by His word that we can reclaim the birth right of the firstborn in this crooked generation.
My brothers and sisters, if the Lord allows you to live for many more years and He provides you with a pulpit, a Sunday School and a prayer meeting that cover the teaching of the entire Bible in every five years, or even a two-hour weekly Bible self-study course, are you willing to make a resolution to the Lord that you will study the entire Bible at least once in your life? I urge you, my beloved brothers and sisters, to give it a serious thought and take up the challenge boldly. When more Christians are committed to study the entire Bible, more pastors will be compelled to study the Bible more diligently, and the Kingdom of the Lord will prosper!

Indeed, ‘begin with me’ is the way to move forth. May the Lord anoint each one of you.   

